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geochemical peculiarities of hydrothermal solutions in the area 
of 9°50.7 N (east-pacific rise) after 12 years of undersea volcano eruption

Geochemical researches of hydrothermal solutions in the circulation system being formed after volcanic eruption in 1991 in the axial area of the East-Pacific Rise (EPR) from 9°45( to 9°52( N were done. 
For 12 years diffuse vents of the hot fluid from the cracks in basaltic lavas have been changed into the focused vents of the hot solutions through the channels of the hydrothermal sulfide edifices.

On the «Q» field example it’s shown that from 1991 till 2003 in the hot solutions the concentration of H2S decreased from 86 mM/kg to 1 mM/kg and Fe/H2S ratio increased in 1.7 times. These factors explain a disappearance of the microbe mats widely spread on the hydrothermal fields in 1991. Isotopic composition of sulfur in H2S doesn’t depend on H2S concentration testifying about fast evolution of the hydrothermal system in the first years of its existing. Isotopic composition of carbon in CH4 from the hot fluid in 2003 contained light isotope of 12C higher than that from the hydrothermal field of 21° N, EPR, and we can suggest the several sources for the methane in the «Q» field fluid. Study of the dredge in hydrothermal solutions testifies about biological material in its composition. Active processes of anaerobic methane oxidation and sulfate reduction were revealed in the solutions during experiments with marked substrates (T<70 °С).

Results of researches showed that for 12 years of hydrothermal system formation the chemical composition of solutions have been evolved and become close to the composition of the solutions of the mature hydrothermal systems of the East-Pacific Rise.

Проведены геохимические исследования гидротермальных растворов в циркуляционной системе, формирующейся после вулканического извержения 1991 г. на отрезке осевой части ВТП от 9°45( до 9°52( с.ш. За 12 лет диффузные истечения горячего флюида из трещин в базальтовых лавах сменились фокусированными выходами горячих растворов через каналы гидротермальных сульфидных построек. 

На примере поля «Q» показано, что с 1991 г. по 2003 г. в горячем растворе уменьшилась концентрация Н2S с 86 мМ/кг до 1 мМ/кг, выросло отношение Fe/H2S в 1.7 раз, что объясняет исчезновение микробных матов, широко развитых на гидротермальных полях в 1991 г. Изотопный состав серы H2S не зависит от концентрации сероводорода, что свидетельствует о быстрой эволюции гидротермальной системы в первые годы ее существования. Изотопный состав углерода СН4 горячего флюида в 2003 г. содержал больше легкого изотопа 12С по сравнению с гидротермальным полем 21° с.ш. ВТП, что позволяет предполагать не один источник метана во флюиде поля «Q». Исследование взвеси гидротермальных растворов свидетельствует об участии биологического материала в ее составе. В растворах в экспериментах с мечеными субстратами (Т<70 °С) выявлены активные процессы анаэробного метанокисления и сульфатредукции.

Результаты исследования показали, что за 12 лет становления гидротермальной системы химический состав растворов эволюционировал и приблизился к составу растворов зрелых гидротермальных систем ВТП.

